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ЕЩОДАВНО на одне робоче місце в
Україні претендувало 19 безробітних, а
станом на сьогодні – 13. Ці дані офіційної

статистики яскраво ілюструють стан нашого
ринку праці. Заступник голови Державної
служби зайнятості Сергій Кравченко на прес-
конференції розповів, як у таких умовах йо-
го відомство буде працевлаштовувати гро-
мадян та боротися з безробіттям. 

Безробіття 
лякає кожного
українця 
Н

Ситуація на ринку праці залишається складною, зо-
крема кількість безробітних збільшилася після анексії
Криму та окупації деяких територій Донбасу. Водночас
економіка перебуває у кризі, відповідно скорочується ви-
робництво, закриваються підприємства. Загалом за
останніми даними,  1,6 млн осіб в Україні не мають робо-
ти,  а рівень безробіття, визначений за методологією
МОП, становить 9%.

«Кількість безробітних працездатного віку – 9,4%, се-
ред молоді у віці до 25 років  – більше 21,8%, – додав він.
– Серед міського населення безробіття становить 8,9%,
сільського –  9,2%. Найнижчий рівень безробіття – у
Київській  (6,3%), Одеській областях (6,4%), а найвищий
– у Тернопільській (11,4%), Полтавській (12%), Донецькій
(13,6%)  та Луганській (15%) областях. Ситуація на рин-
ку праці досить напружена. Кількість вакансій, які подали
роботодавці,  –  39 тисяч, що на 10% менше, ніж торік».

І це при тому, що за ініціативою влади було зменше-
но розмір  єдиного соціального внеску до 22%. Та це не
дало очікуваних результатів. Сергій Кравченко зазначив,
що порівняно з минулим роком ситуація з офіційним пра-
цевлаштуванням не дуже змінилася.

«Роботодавці не поспішають легалізувати свою най-
ману працю, – констатував він. – Тобто кількість найма-
них робітників скоротилася ще на 600 тисяч осіб, які
сплачують єдиний соціальний внесок. Такі дані надає
Пенсійний фонд України. Водночас залишається значною
питома вага зайнятих у неформальному секторі економі-
ки. Це спостерігається у таких галузях: сільському, лісо-
вому, рибному господарстві, оптовій та роздрібній тор-
гівлі, ремонті автотранспортних засобів та будівництві».

Хоч поки що законодавчі зміни у сфері зайнятості ще
не ухвалено, Державна служба зайнятості уже почала
реформуватися. Сергій Кравченко оголосив перші ново-
введення у діяльності відомства.
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Дотримуватися 
міжнародних стандартів  

Звітувати за п’ять років, що мину-
ли від попередньої конференції, чер-
воноградцям було чим. Бо їм довелося

у цей час не лише займатися поточною
профспілковою роботою – відстоюва-
ти права та захищати інтереси членів

НПГУ перед адміністраціями шахт і ДП
«Львіввугілля», укладаючи з ними  ко-
лективні договори, візуючи накази,
розпорядження та інше, організовува-
ти оздоровлення гірників та членів їх-
ніх родин, влаштовувати різноманітні
культурно-масові та спортивні заходи
тощо, а й вдаватися до акцій протесту
– мітингів, пікетів, перекриття авто-
шляхів і навіть митних переходів. 

ІДБУЛАСЯ звітно-виборна конференція Регіонального
об’єднання Незалежної профспілки гірників України 
м. Червонограда. У її роботі взяли участь 27 делегатів
від десяти первинних організацій НПГУ м. Червоногра-
да, голова Конфедерації вільних профспілок України

та Незалежної профспілки гірників України Михайло 
Волинець і  в.о. генерального директора ДП «Львіввугілля»
Олег Акімов.

В
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У Червонограді –
новий голова
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Во имя памяти 
погибших, 
ради 
защиты 
живых

За два 
роки 
досягли 
справжнього 
прориву
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Новая профсоюзная ячейка намерена
акцентировать свое внимание на социаль-
ной защите шахтеров-инвалидов и вете-
ранов горняцкого труда.

До недавнего времени независимое
профсоюзное движение в Угледаре было
представлено первичками НПГУ двух
«Южнодонбасских» шахт, кооптирован-

ных в городскую организацию НПГУ. Соз-
дающаяся ППО НПГУ ветеранов и инва-
лидов – не единственная в Угледаре. Ра-
нее местные энергетики образовали ППО
НПГУ ПАО «ДТЭК ПЭС–Энергоуголь».
Она стала шестой первичкой независимо-
го профсоюза, возникшей на энергетиче-
ских предприятиях ДТЭК.

Создали свой независимый профсоюз
и угледарские педагогические работники.

В Угледаре прибавилось первичек
ОФИСЕ Союза шахтеров-инвалидов г. Угледара недавно

прошла встреча активистов, посвященная подготовке
установочного собрания, на котором будет создана но-

вая первичная организация НПГУ ветеранов и инвалидов ГП
«Шахтоуправление «Южнодонбасское» №1». 

В

Во имя памяти погибших, ради защиты живых
ИТЕЛИ ДОНБАССА, по-
кинувшие свои дома в
оккупированных боеви-

ками районах Донецкой и Лу-
ганской областей, провели
акцию под названием «Во имя
памяти погибших, ради защи-
ты живых» на майдане Неза-
лежности в Киеве.

На площади собралось около 
250 человек. Участники акции памяти и
консолидации прочитали молитву о по-
гибших от рук террористов и находя-
щихся в плену земляках.

Главным лейтмотивом мероприятия
стала демонстрация того, что Донбасс
– это неотъемлемая часть Украины, 
а вынужденные переселенцы – полно-

правные граждане своей страны. 
Акция «Во имя памяти погибших, ради
защиты живых» не носила политиче-

ского характера – ее участники
ограничились только украинской сим-
воликой.

Ж

Отказывают все чаще
ПРОШЛОМ году украинцы получили

вдвое больше отказов от консульств
стран Шенгенской зоны. Таковы данные

статистики Еврокомиссии.

В 2013-м отказ консульств в оформлении визы получили
1,7% украинцев. В 2014-м показатель вырос до 2%, в 2015 году
– уже до 3,4%.

Антирекорд поставлен консульством Польши в Виннице, где
до 12% заявителей получили официальный отказ. Годом ранее
в этом же консульстве было лишь 1,6% отказов. Второй худший
показатель – у посольства Нидерландов в Украине, где отказы
получили 7,2% заявителей по сравнению с 4,3% в 2014-м. 

Также высокие показатели отказов у посольства Бельгии –
6,7%, Чехии – 6,9%, Германии – 6%. За ними следуют греческое
консульство в Киеве – 5,7%, посольства Швеции и Эстонии –
5,7% и 5,3% соответственно.

В

Сезонних вакансій
побільшало

О ВЕСНЯНО-ЛІТНЬОГО сезону роботодав-
ці почали готуватися ще наприкінці зими.
Про це свідчить збільшення кількості се-

зонних вакансій на Міжнародному кадровому
порталі hh.ua.

Найбільший попит на сезонних працівників у сфері туризму,
розваг і готельно-ресторанного бізнесу. Також сезонну роботу
пропонують агрокомпанії і організації, які займаються благо-
устроєм міста.

Головним «постачальником» весняно-літніх вакансій тради-
ційно є сфера туризму. У межах підготовки до сезону робото-
давці шукають гідів, інструкторів, аніматорів, медичних праців-
ників і обслуговуючий персонал. Робота для цих фахівців є як на
території України, так і за кордоном. 

Не відстає сфера громадського харчування та вуличної тор-
гівлі. У більшості ресторанів починають працювати літні майдан-
чики, а в парках з'являються точки з продажу напоїв і вуличної
їжі. Відповідно, зростає попит на офіціантів, барменів, продавців
морозива і напоїв.

Також додаткових працівників на весну потребують агро-
компанії та організації з благоустрою міста. За даними бази ва-
кансій hh.ua, зросла кількість пропозицій для озеленювачів, са-
дівників, агрономів і менеджерів з продажу рослин.

Д

Данные ЦРУ 
и Госстата отличаются

ОГЛАСНО отчету, опубликованному Цент-
ральным разведывательным управлением
США, уровень инфляции в Украине за 

2015 год составил 49%.

Таким образом, наша страна оказалась позади Южного Су-
дана (41,1%), Сирии (33,6%) и Йемена (30%). Из ближнего зару-
бежья лучше всего дела обстоят в Польше (-0,8%), Румынии 
(-0,6%) и Болгарии (-0,1%) – здесь речь идет о дефляции. В Со-
единенных Штатах Америки инфляция составляет всего 
0,2%. Примерно такая же картина во Франции и Германии.

А вот согласно данным Госстата Украины, инфляция в стра-
не за 2015-й составила 43,3%, что на 5,7% отличается от дан-
ных ЦРУ. За прошлый год цены в Украине более всего выросли
на природный газ – в 3,7 раза, горячую воду и отопление – 
на 78,4%, электроэнергию – на 66,9%, овощи – на 66,7%, под-
солнечное масло и яйца – на 59,4% и безалкогольные напитки –
на 57,8%.

АЗС звинувачують 
у картельній змові

АНТИМОНОПОЛЬНОМУ комітеті України
вважають, що великі мережі АЗС підви-
щують ціни спільно. Йдеться зокрема про

недавнє зростання ціни пального на 1 гривню. У
ціновій змові передусім звинувачують мережі
WOG, OKKO, Shell і SOCAR. 

«Це ще один факт поширеної практики зазначених учасників
ринку щодо встановлення і підтримання на однаковому рівні роз-
дрібних цін на пальне. Ціни на нафтопродукти зазначених операторів
ринку є найвищими в Україні, перевищують рівень індикативних цін,
розрахованих Міністерством енергетики та вугільної промисловості,
і не корелюються зі змінами об’єктивних факторів, що впливають на
вартість пального», – зазначається у повідомленні прес-служби 
АМКУ. Названі АЗС звинувачують у змові не вперше. Комітет ще з
січня проводить розслідування щодо виявлення спільних антиконку-
рентних дій компаній «WOG Рітейл», «ОККО Нафтопродукт», «Аль-
янс Холдинг», «Сокар Петролеум» та «Паралель – М ЛТД». 

Якщо такі дії вдасться довести в суді, підприємствам загрожує
штраф у розмірі до 10% доходу за рік.

Незалежна профспілка гірників Украї-
ни з глибоким сумом сповіщає, що
внаслідок травм, отриманих 
16 березня на роботі, 21 березня у лі-
карні помер робітник з ремонту гірни-
чих виробок шахти імені О.Стаханова
ДП «Красноармійськвугілля» Донець-
кої області, 1969 р.н., член НПГУ 

ГОРБ Анатолій Вікторович. 
Висловлюємо щирі співчуття рідним, близьким, 
друзям і колегам покійного.

С

О ДАННЫМ Министерства энергетики и
угольной промышленности, Украина в янва-
ре-феврале увеличила экспорт электро-

энергии на 42,2%, до 708,64 млн кВт/ч.

Поставки в Венгрию, Словакию и Румынию возросли на 7%,
до 531,213 млн кВт/ч, а в Польшу составили 174,83 млн кВт/ч, то-
гда как в январе-феврале 2015-го они не осуществлялись.

В Молдову поставлено 2,59 млн кВт/ч против 1,74 млн кВт/ч.
Экспорт электроэнергии в Беларусь и РФ не осуществлялся. 
Одновременно Украина в январе-феврале снизила импорт элек-
троэнергии до 10,72 млн кВт/ч против 888,24 млн кВт/ч за два ме-
сяца 2015-го.

Напомним, в прошлом году Украина сократила экспорт элек-
троэнергии на 54,8%, до 3,642 млрд кВт/ч. Тогда Кабинет минист-
ров своим постановлением запретил экспорт электроэнергии в пе-
риод отопительного сезона из-за нехватки угля для тепловых элек-
тростанций. 

Пенсии 
переселенцам – 
по новым карточкам

РЕДСТАВИТЕЛИ общественной орга-
низации «Восстановление Донбас-
са» сообщили, что к ним попало еще

не опубликованное постановление Ка-
бинета министров о внесении изменений
в документы, регламентирующие регист-
рацию и выплаты временно перемещен-
ным лицам (ВПЛ). Согласно этому цирку-
ляру, с 1 апреля 2016 г. пенсионеры-пе-
реселенцы смогут получать свою пенсию
только через «Ощадбанк», который обя-
зан выпустить специальные пластиковые
карты – удостоверения ВПЛ.

Документ определяет, что адреса местных органов
власти, юридических лиц публичного права больше не
могут быть указаны в справке ВПЛ как место факти-
ческого проживания. Кроме этого, вносятся изменения
в процедуру снятия внутренне перемещенных лиц с
учета – основанием для отмены справки о постановке
на учет переселенцев может быть информация от На-
циональной полиции, СБУ, Государственной погра-
ничной службы или Минфина о том, что те отсутствуют
по месту проживания длительное время.

По данным ОО «Восстановление Донбасса», 
14 марта Кабмин принял постановление № 167, кото-
рым внес изменения в порядок проведения соцвыплат
для переселенцев. В соответствии с постановлением,
Пенсионный фонд Украины должен до 15 апреля соз-
дать и согласовать с Минсоцполитики и «Ощадбан-
ком» порядок эмиссии платежных карт, которые одно-
временно будут являться и пенсионными удостовере-
ниями. Также Кабмин обязал Пенсионный фонд соз-
дать порядок обмена информацией с «Ощадбанком»
для открытия счетов получателям пенсий. Изготовле-
ние новых карт – пенсионных удостоверений должно
начаться не позже 1 августа 2016 года.

В ОО «Восстановление Донбасса» рассказали, что
срок действия карт устанавливается до трех лет. Не-
пременное условие – прохождение физической иден-
тификации пенсионера в отделениях «Ощадбанка»,
первые два раза каждые шесть месяцев, потом – каж-
дые двенадцать месяцев.

П П

В

�

Украина увеличила
экспорт  
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Закінчення. 
Початок на стор. 1.

Активну участь брали
червоноградці і в Революції
гідності на столичному Май-
дані. Допомагали й допома-
гають первинні осередки
НПГУ і бійцям на Сході, які
боронять українську землю
від ворога. Споряджали в
АТО й своїх мобілізованих
товаришів, забезпечуючи їх
касками, бронежилетами,
тепловізорами та всім ін-
шим, необхідним у бойових
умовах.       

Очолював Регіональне
об’єднання ці п’ять років, як і
попередні, Михайло Шабля.
Але, на жаль, минулого року
Михайла Осиповича підвело
здоров’я, тому він залишив
посаду. Голова НПГУ і спілча-
ни, присутні на звітно-вибор-
ній конференції, тепло подя-
кували Михайлові Шаблі за
роботу.  

«Принципова і завжди
виважена позиція Михайла
Осиповича дали змогу наве-
сти лад в організації й підняти
авторитет Незалежної проф-
спілки гірників України 
на Львівщині», – зазначив 
Михайло Волинець.

Дякуючи Михайлові Шаб-
лі за спільну роботу, голова
первинки НПГУ шахти «Межи -
річанська» Василь Лесняк від-

значив його врівноваженість,
толерантність, дипломатич-
ність і водночас безкомпро-
місність і твердість у відстою-
ванні інтересів членів проф-
спілки.

Присутні на конференції
побажали Михайлові Осипо-
вичу здоров’я, а щоб він міг
його набиратися на свіжому
повітрі та чудовій місцевій
природі, займаючись улюбле-
ним заняттям, подарували
йому риболовні снасті. Деле-
гати конференції відкритим
голосуванням обрали голо-
вою Регіонального об’єднан-
ня НПГУ м. Червонограда Ві-
талія Оніжука, який до цього

вісімнадцять років очолював
ППО НПГУ шахти «Степова». 

Згодом лідер НПГУ 
Михайло Волинець дав прес-
конференцію для місцевих
ЗМІ, на якій розповів про своє
бачення ситуації у вугільній
галузі.
НА ЗНІМКУ:  голова НПГУ 
Михайло ВОЛИНЕЦЬ (ліворуч)
щиро подякував Михайлові
ШАБЛІ за десятирічну роботу
на посаді голови Регіонально-
го об’єднання Незалежної
профспілки гірників України
м. Червонограда.

Фото Олександра 
ХАРЛАМОВА 

та Марії ЛУЦЕНКО

Закінчення. Початок на стор. 1.

«Ми пройшли досить складний процес пе-
ремовин із профспілками і роботодавцями, –
зазначив він. – Поки реформа служби – на ета-
пі розгляду в органах державної влади. Але мі-
ністр соціальної політики Павло Розенко по-
ставив завдання: впроваджувати її  негайно.
Ми вже змінили свої підходи до роботи: сьо-
годні головний клієнт служби зайнятості – це
роботодавець. Також ми почали видавати гро-
ші на відкриття власної справи з урахуванням
потреб регіону. Наше відомство не має сприй-
матися як каса з надання допомоги».

Крім того,  Державна служба зайнятості
відкриває  нові онлайн-сервіси та прогнозува-
тиме ситуацію на ринку праці. Наразі жодна
державна чи недержавна організація не здій-
снює в Україні такого прогнозу. Сервіс же до-
поможе обрати майбутню професію, абітурієн-
ти знатимуть про затребуваність тих чи тих
професій. Зараз, за словами Сергія Кравчен-
ка, на ринку праці потрібні кваліфіковані пра-
цівники робітничих спеціальностей. До речі, у
центрах служби зайнятості ввели нову спеці-
альність – «надомний працівник» (електрик,
сантехнік, столяр). Сьогодні активно створю-
ються ОСББ і ці фахівці особливо потрібні. Ба-
гато програм працевлаштування передбачено
для внутрішньо переселених осіб та учасників
АТО. Взявши на роботу таких громадян, 
працедавці можуть отримувати компенсацію
не тільки ЄСВ, але й заробітної плати за 
6 місяців. 

Та чи принесе така нова політика служби
зайнятості реальні результати? Поки ми ж спо-
стерігаємо, як скорочується виробництво, а от-
же – й робочі місця, знищується система про-
фесійно-технічної освіти, яка й забезпечує
країну кваліфікованими робітничими кадрами.

Не може не насторожувати й те, що реформа
розпочалася ще до початку її затвердження в
урядових кабінетах. 

Голова Конфедерації вільних профспі-
лок України Михайло Волинець має свій по-
гляд на цю проблему:

«Вірити даним офіційної статистики щодо
зайнятості та безробіття населення не можу.
Людей дуже часто не беруть на облік у цент-
рах зайнятості, та й повсюди такі перешкоди,
що не кожен може це зробити.  Багато грома-
дян взагалі не вірять  в ефективність цієї дер-
жавної структури. Поки ж треба відверто ска-
зати: безробіття у нас насправді зростає й по-
ки ситуація кардинально поліпшитися не може.
Зараз відбуваються звільнення у всіх галузях
економіки.  І причина не тільки у недобросо-
вісних діях роботодавців, а й  у цинічній полі-
тиці органів влади стосовно людей найманої
праці.  Зменшення ЄСВ ще не вивело зарпла-
ти з тіні, а ситуація у Пенсійному фонді не по-
кращилася.  

Зверніть увагу: з вуст чиновника пролуна-
ло, що нам потрібні робітничі спеціальності.
Так, центри зайнятості перенавчають людей.
Та чи зможуть вони навчити усіх? Водночас в
країні хочуть знищити цілу систему професій-
но-технічної освіти. Отже, близько 300 тис. уч-
нів, серед яких багато сиріт та дітей з бідних
сімей, втратять змогу отримати професію.  

Нагадаю, що питання безробіття, зайнято-
сті, як і функціонування системи профтехосві-
ти, безпосередньо стосуються роботи міністра
соціальної політики. Та чомусь вони не вирі-
шуються ефективно». 

Тож складається таке враження, що у на-
шій країні одна рука (центр зайнятості) начеб-
то надає роботу людині, а друга – 
її відбирає (нищить систему профтехосвіти).
Де немає взаєморозуміння, там немає ладу.

У Червонограді – 
новий голова

�

Безробіття лякає
кожного українця 

Вів засідання президент ВЕРС
Іраклій Петріашвілі. Профспілківці об-
говорили актуальні питання та узго-
дили основні пріоритети діяльності у
2016 році: міграція та мультинаціо-

нальні підприємства. Також  не оми-
нули питання нападів на членів проф-
спілок в Туреччині, порушення прав
профспілок у Європі, зокрема у таких
країнах, як Іспанія, Великобританія,

Білорусь. 
Участь у засіданні взяв

представник ЄС Фрідріх
Швандт, який поінформував
про політику сусідства союзу.
Учасники зустрічі звернули
увагу на  недоліки нинішньої
політики, зокрема відсутність
соціального спрямування та
соціального діалогу,  пріори-
тетних напрямів. А також кри-
тикували  панування неурядо-
вих організацій на форумах
громадянського суспільства та
ігнорування ролі соціальних
партнерів.

Виконавчий комітет ВЕРС
прийняв  протокол попередньо-
го засідання, звіт про діяль-
ність, з доповідями жіночих 
та молодіжних комітетів,  фі-
нансовий звіт і план заходів на 
2016 рік.

Під час засідання йшлося
про події в Україні. Як розповів
голова КВПУ Михайло Воли-

нець, увага до нашої країни поси-
люється, як з боку МКП, ВЕРС, 
так і ЄС. 

«Я інформував членів виконко-
му ВЕРС та лідерів профспілкових
організацій інших країн про складну
ситуацію в нашій економіці,  про
проблеми вимушених переселенців
та й загалом про негативний вплив
війни, яка триває на Сході, – сказав
він. –  Розповів і про те, як скоро-
чуються робочі місця та зростає без-
робіття й бідність.  І звернувся  до
керівництва ВЕРС та МКП з прохан-
ням посилити увагу до нашої країни
й активніше допомагати українсь-
ким трудівникам». 

Наступного дня після засідання
усі профспілкові  делегації, зокрема
й з України, мали повертатися додо-
му. Багато з них – вилітати з аеро-
порту «Завентем». Серед них  –  Ми-
хайло Волинець та його заступниця,
віце-президент ВЕРС Наталія Ле-
вицька. Та зранку в Брюсселі було
скоєно низку терактів в аеропорту й
у метро.

«Ми не встигли доїхати до лето-
вища, коли дізналися, що відбулися
вибухи, – згадував Михайло Воли-
нець. –  Зауважу, що помітно було
злагоджену роботу силовиків, пра-
цівників медичних закладів та інших
структур. Тож поневолі виникає 

запитання: а чи ми в країні, де триває
війна, чи то антитерористична опе-
рація, готові до подібної ситуації? На-
гадаю, що якраз після трагічних по-
дій на Майдані закрили  Київський
відділ препаратів крові. А виробницт-
во цих препаратів перевели до Лу-
ганська, коли вже йшли бойові дії у
регіоні. В умовах масового травму-
вання людей, чи буде надана насе-
ленню допомога навіть у столиці? Ад-
же киян забезпечено  препаратами
всього на 14%».

Конфедерація вільних профспі-
лок України  висловила співчуття ро-
динам і близьким загиблих під час
цих жахливих подій у Брюсселі.

Зустріч профспілківців затьмарили теракти 
БРЮССЕЛІ 21 березня  відбулося засідання вико-

навчого комітету Пан’європейської регіональної ра-
ди (ВЕРС). У ній взяли участь близько ста профспіл-

кових активістів з усіх країн регіону, зокрема й пред-
ставники Конфедерації вільних профспілок України. 

У
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Кіно не буде – «Укртелефільм» застрайкував

Фактично і практично 
є банкрутом

Таке рішення було прийнято на загальних
зборах трудового колективу, що відбулися зран-
ку 23 березня, і на яких був присутній перший
заступник голови Конфедерації вільних проф-
спілок України Анатолій Акімочкін. До такого
кроку студійники змушені вдатися через ситуа-
цію, що склалася навколо реорганізації Укра-
їнської студії телевізійних фільмів «Укртеле-
фільм», а фактично її ліквідації. Цієї теми ми
вже торкалися у нещодавній публікації «У кад-
рі – реорганізація, поза кадром – інтереси лю-
дей» («Аспект», №9, 2016 р.). Однак доведеть-
ся ще раз загострити на ній нашу увагу. Відпо-
відно до Закону України «Про суспільне теле-
бачення і радіомовлення України» Кабінет міні-
стрів у серпні  2015 року прийняв Постанову №
567 «Про деякі питання утворення публічного
акціонерного товариства «Національна суспіль-
на телерадіокомпанія України». На підставі цьо-
го документа було утворено комісію з реоргані-
зації Національної телекомпанії України (НТКУ),
інших державних телерадіокомпаній, що фінан-
суються виключно з бюджету, і тому мають ста-
тус бюджетних установ, а також Української сту-
дії телевізійних фільмів «Укртелефільм», яка є по-
забюджетною госпрозрахунковою установою.

Тут варто кілька слів сказати про стан самої
НТКУ, яка з її реальними боргами за всіма показ-
никами фактично і практично є банкрутом. 
Лише перед компанією Euronews «завинили» 
251 млн грн. До цього треба також додати борг за
японським кредитом 1996 року в сумі більш ніж 28
млн грн, який на сьогодні зріс у кілька разів. Саме
незавидний фінансово-економічний стан НТКУ,
за визнанням першого заступника генерального
директора НТКУ Олександра Харебіна, може за-
гальмувати процес створення ПАТ «Національне
суспільне телебачення України  (НСТУ)».

Незатишно 
під «парасолькою» НТКУ

Учасники процесу створення ПАТ НСТУ
пропонували два шляхи реформування. Пер-
ший: усі ДТРК стають держпідприємствами,
згодом об’єднуються з «Укртелефільмом», і ли-
ше потім перетворюються на ПАТ НСТУ. І дру-
гий: усі об'єднуються під «парасолькою» НТКУ,
а тоді вже перетворюються на ПАТ НСТУ. Саме
до такого варіанту схиляється й Комісія з реор-
ганізації, задля того, щоб «забезпечити право-
наступництво в конкретні терміни (до кінця бюд-
жетного року), при цьому не припиняючи мов-
лення, не допустити нецільового використання
коштів, завчасно перевести працівників» і т.д.
Так ось цей створений Кабміном орган чи то за-
був, чи свідомо не помітив, що «Укртелефільм»
як позабюджетне госпрозрахункове підприєм-
ство не може юридично «об'єднатися під пара-

солькою НТКУ», як усі ДТРК з їх сталими бюд-
жетами. Саме з цього моменту, нехтуючи усіма
нормами чинного законодавства, чиновники
НТКУ при «невтручанні» Держкомтелерадіо
України, використовуючи корупційні схеми, роз-
почали масштабну операцію зі знищення Укра-
їнської студії телевізійних фільмів «Укртеле-
фільм», як основного гравця зі створення ПАТ
НСТУ, що планувалося при першому варіанті:
«усі ДТРК об’єднуються з «Укртелефільмом».

Обравши «другий шлях», чиновники НТКУ
планували за рахунок бюджетних коштів пере-
крити або списати свої «зароблені» борги, але
на заваді їх планів стало Міністерство фінансів.
Перший заступник генерального директора
НТКУ О.Харебін чи не голосніше за інших за-
являє про «спроби протягування відверто ко-
рупційних договорів оренди та відчуження май-
на, майже тотальну безвідповідальність і без-
карність правопорушників», при цьому чомусь
вказує на позабюджетний «Укртелефільм», у
якого ніколи не було і не могло бути корупцій-
них договорів оренди та відчуження майна, а не
на НТКУ, де саме і могли «протягуватися від-
верто корупційні договори», що врешті-решт і
призвело до колосальних боргів. 

Держава зазнає збитків
«Такі відверто брудні, безпідставні заяви на

адресу «Укртелефільму» яскраво свідчать про
наміри чиновників НТКУ поживитися за рахунок
заробленого і збереженого трудовим колекти-
вом студії майна, – зазначається у зверненні
трудового колективу до голови Комітету Вер-
ховної Ради з питань свободи слова та інфор-

маційної політики Вікторії Сюмар. – Аналізуючи
ситуацію, свідомо створену навколо Української
студії телевізійних фільмів «Укртелефільм» та
його трудового колективу чиновниками НТКУ,
можна стверджувати таке:

1. Приєднати позабюджетне госпрозрахун-
кове підприємство студію «Укртелефільм» до
бюджетної установи, якою с НТКУ, дотримую-
чись чинного законодавства, неможливо.

У зв’язку з чим наказ №173 Держкомтеле-
радіо України від 25 серпня 2015 року про ре-
організацію студії «Укртелефільм» шляхом при-
єднання до НТКУ є лише ширмою для прове-
дення чиновниками НТКУ корупційних схем зі
знищення національного телефільмовиробника
шляхом ліквідації госпрозрахункового «Укрте-
лефільму» і заволодіння його майном, землею
та ін.

2. Економічної вигоди в разі ліквідації поза-
бюджетного госпрозрахункового підприємства
«Укртелефільм» держава не отримає, а навпа-
ки зазнає збитків, тому що вартість майна, за-
робленого трудовим колективом, земля, спору-
ди та інше не перекриють боргових зобов’язань
НТКУ. При цьому державний бюджет втратить
ще й платника податків, а натомість отримає
«фінансове ярмо» у квадраті. Про виробництво
телефільмів в Україні взагалі треба буде забути.
І це також буде великою втратою для май-
бутнього ПАТ НСТУ».

Залишити як юридичну 
госпрозрахункову структуру

Автори листа наголошують, що для того,
аби виправити ситуацію, необхідно:

«По-перше, внести зміни до Закону Украї-
ни «Про Суспільне телебачення ї радіомовлен-
ня України» і Постанови Кабінету міністрів від
05.08.2015 р. «Про деякі питання утворення
публічного акціонерного товариства «Націо-
нальна суспільна телерадіокомпанія України»
та вивести Українську студію телевізійних
фільмів «Укртелефільм» з переліку юридичних
осіб, які приєднуються до НТКУ (підстава: різ-
ні форми господарювання).

Водночас залишити  «Укртелефільм» в пе-
реліку юридичних осіб, які входять до ПАТ
НСТУ, як юридичну госпрозрахункову структу-
ру, поклавши на неї завдання за рахунок влас-
них обігових коштів оновити технологічну базу
з сучасним обладнанням та повністю керува-
тися цілями та вимогами ПАТ НСТУ.

По-друге, на стадії завершення створення
ПАТ НСТУ, або одночасно з цим процесом
«Укртелефільм» має бути реорганізований в
дочірнє підприємство ПАТ НСТУ, зберігати
юридичну особу та статус госпрозрахункового
підприємства, залишаючись платником подат-
ків, а не фінансуватися за рахунок Державно-
го бюджету України». 

Боротися за своє 
право на життя

Повертаючись до загальних зборів. На за-
сіданні не бракувало гострих і відвертих висту-
пів членів трудового колективу. Ось лиш деякі 
з них.

«Частина підрозділів, які приєдналися до
НТКУ для створення суспільного мовлення, вже
другий місяць не отримують заробітної плати та
готуються до страйку, – зазначила Л.Веселова.
– Ми – ще в гіршому стані, тому що бюджетні
організації раніше чи пізніше отримають кошти,
а нас просто викинуть на вулицю. Вважаю, що
нам потрібно розпочати страйк та боротися за
своє право на життя».

«Та зневага до колективу, до її представни-
ків у комісії з ліквідації показують, що у Держ-
комтелерадіо та НТКУ немає ніякої зацікавле-
ності у вирішенні конфлікту з урахуванням інте-
ресів колективу. Їх цікавить лише одне питання
– якомога швидше ліквідувати студію. 
Нас фактично примушують вдатися до такого
крайнього заходу, як страйк», – наголосила
Т.Борисевич.

«Можна констатувати, що наш колектив
стоїть перед вибором: або надалі виконувати
наказ Держкомтелерадіо з ліквідації та зни-
щення студії, або продовжувати боротьбу із за-
хисту соціальних та трудових прав. Пропозиції
щодо оголошення страйку є цілком справедли-
вими та обґрунтованими», – підсумував голова
зборів Л.Мильніков.

ОЗПОЧНЕМО розповідь із ли-
ста голови первинки ВПС «За-
хист справедливості» студії

«Укртелефільм» Леоніда Мильніко-
ва та його колеги О.Казакової, яка
очолює профспілку студії. Корес-
понденція адресується голові
Державного комітету телебачення
і радіомовлення України Олегу На-
ливайку. «Ставимо Вас до відома,
– зазначається у ній, – що за не-
виконання вимог трудового колек-
тиву  студії та ігнорування виснов-
ків та рішення Комітету Верховної
Ради з питань свободи слова та ін-
формаційної політики, з метою за-
хисту соціально-економічних прав
та інтересів трудового колективу
студії, відповідно до Закону Украї-
ни «Про порядок вирішення колек-
тивних трудових спорів (конфлік-
тів)» З 12-ї години 23 березня
2016 року «Укртелефільм» роз-
починає безстроковий страйк». 

Р
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ОЦСТАНДАРТЫ в Украине можно повысить, как
минимум, на величину инфляции прошлого года
плюс инфляцию этого года. Об этом сообщил экс-

перт Фонда общественной безопасности Юрий 
Гаврилечко, комментируя планы Кабмина уже в мае
провести первый этап повышения пенсий и соцстан-
дартов на 6%.

«Если посмотреть на ситуацию в предыдущие два года, то окажется,
что кумулятивно у нас социальные стандарты выросли всего-навсего на
13 %, а инфляция – на 79 %. Соответственно, разница составляет 66 %.
Поэтому повышение сейчас соцстандартов на 6 % – это вообще ничего»,
– отмечает эксперт.

По словам Юрия Гаврилечко, средства на данное повышение соц-
стандартов у правительства есть. «Мало того, есть деньги на индексацию
этих самых стандартов, потому что если у нас цены вырастают на 79 %, 
а зарплаты всего-навсего на 13 %, то, наверное, разница идет в чей-то
карман, и вот из этого кармана эти деньги стоит вытаскивать, в том чис-
ле и путем изменения размера социальных стандартов», – считает он.

Что же касается заявления Премьер-министра Арсения Яценюка о
том, что в этом году в целом планируется повышение соцстандартов на
12%, то, по словам эксперта, у государства есть возможность осуществить
задуманное, и цифра может быть намного выше.

«Вообще никакой сложности нет, потому что украинцы стали меньше
покупать. Если кто забыл, то напомню, что ВВП у нас измеряется по про-
данным товарам и услугам. И если доходы украинцев за последние два го-
да сократились в три раза в долларовом эквиваленте, а ВВП всего-на-
всего в два раза, то кто-то, кроме населения, имеет возможность выку-
пать оставшуюся часть. Вот если бы было пропорциональное снижение –
ну, тогда да, денег нет. А раз снижение не пропорциональное, соответ-
ственно, средства опять-таки в чей-то карман уходят. И одним из воз-
можных способов перераспределения денег как раз и является измене-
ние размеров соцстандартов», – объясняет эксперт Фонда общественной
безопасности.

По мнению Юрия Гаврилечко, соцстандарты в Украине можно повы-
сить на величину инфляции: «То есть на 43,3 % за прошлый год, плюс, как
минимум, на 20-25 % инфляции, которая будет к концу этого года».

По его словам, сейчас в Украине
действует система экстренной мед-
помощи, основная задача которой
максимально быстро доставить к па-
циенту врача. Последний, используя
свои знания и навыки, на месте ста-
вит диагноз и сразу же предприни-
мает первые шаги по оказанию вра-
чебной помощи больному. Вместо
этой системы намерены внедрить
американский опыт, который делает
ставку на доставку пациента к врачу.
С этой задачей, по замыслу авторов
реформы, должны справиться «пара-
медики» – фактически фельдшеры,
которые сейчас работают на скорых
под руководством врача. Основная
задача бригады парамедиков, после
оказания первичной помощи, – как
можно скорей доставить больного в
стационар. Туда хотят перевести ра-
ботать со «скорых» врачей экстрен-
ной помощи – постановка диагноза
больному будет производиться уже в
больничных стенах. Если сейчас врач
ставит предварительный диагноз на
месте, и в его распоряжении не-

сколько десятков препаратов, в том
числе и дорогостоящие, например
для борьбы с  инфарктом, то параме-
дикам планируется разрешить ис-
пользовать не более полдесятка
фармацевтических средств. Врачи
опасаются, что из-за этого некото-
рых «тяжелых» пациентов (с инсуль-
тами, инфарктами), которым сейчас
врач ставит диагноз на месте и ме-
дики сразу же начинают оказывать
помощь, парамедики просто не бу-
дут успевать довозить до больницы.
Или же пациенты поступят туда в на-
столько тяжелом состоянии, что
после «излечения» будут покидать
стены стационаров глубокими инва-
лидами. Разбитые дороги, хамство
водителей, отсутствие на данном
этапе современных центров экс-
тренной помощи, куда парамедики,
по идее, должны будут доставлять
пациентов – все эти украинские реа-
лии лишь добавляют запорожским
врачам уверенности в том, что ре-
форма, которую сейчас разрабаты-
вают в недрах Минздрава, грозит

громким фиаско со множеством
смертей.

– Новая система приведет к ката-
строфическому снижению качества
скорой медпомощи, на которую сей-
час рассчитывает каждый гражданин
Украины, и повышению смертности на
догоспитальном этапе, – говорит Ана-
толий Сидоренко. Но люди все равно
будут стараться оказать своим близ-
ким качественную скорую медпомощь,
вот только за это им придется платить
своими «кровными»... частным служ-
бам скорой помощи, которые появи-
лись во многих областных центрах.
Ориентировочная стоимость выезда
реанимационной бригады составит
около восьмиста гривен. Именно в
подспудном стремлении некоторых чи-
новников Минздрава «завести» в ре-
гионы частные службы скорой помощи
некоторые медики видят истинную
причину попыток дореформировать
«до ручки» государственное «103».

Процес ратифікації виявився непростим і
тривалим. Про це у вступному слові згадала го-
лова Комітету Верховної Ради з питань соці-
альної політики, зайнятості та пенсійного за-
безпечення Людмила Денісова. Також вона за-
значила, що Україна має реальну можливість
приєднатися до тридцяти країн Європи, на які
поширюється дія  Конвенції №102. Крім того,
документ, створений у 1952 році, свого часу
став фундаментом створення систем соціаль-
ного захисту майже усіх європейських держав.

«Головне значення Конвенції №102 для
України  полягає у формуванні системи пріори-
тетів у соціальній сфері», – сказала Людмила 
Денісова.

Перш ніж законопроект було внесено на
розгляд до парламенту, його було погоджено з
Пенсійним фондом та міністерствами: соціаль-
ної політики, охорони здоров’я, економічного
розвитку і торгівлі, закордонних справ, юстиції.
Документ також узгоджено зі спільними пред-
ставницькими органами репрезентативних все-
українських профспілок  та сторони роботодав-
ців на національному рівні .

Ратифікувавши Конвенцію №102, Україна
взяла на себе зобов'язання щодо імплемента-
ції дев’яти з п’ятнадцяти її розділів: «Про ме-
дичне обслуговування»; «Допомога у зв’язку з
хворобою»; «Допомога по безробіттю»; «Допо-
мога по старості»; «Допомога у випадку трудо-
вого каліцтва або професійного захворюван-
ня»; «Родинна допомога»; «Допомога у зв’язку
з вагітністю і пологами»; «Допомога по інвалід-

ності»; «Допомога у зв’язку з втратою году-
вальника». Водночас, як повідомила Людмила
Денісова, аналіз положень законодавства
України свідчить про те, що вітчизняні норми не
лише відповідають конвенції, а, за деякими по-
казниками, перевищують її мінімальні вимоги.
В Україні охоплено ширше коло осіб, яким га-
рантується соціальний захист, вищі деякі роз-
міри допомоги та виплат.

«Для України проблемою у сфері соціаль-
ного забезпечення є велике навантаження на
бюджет держави з виконання соціальних зо-
бов’язань, – додала голова профільного коміте-
ту. –  У 2016 році найбільшою статтею видатків
Державного бюджету є витрати на соціальний
захист та соціальне забезпечення, частка яких
у загальній системі витрат становить 23 відсот-
ки (154,2 мільярда доларів)».

На тому, що соціальний захист – це право
людини, наголосила керівник відділу соціальної
політики, управління і стандартів Департаменту
соціального захисту Регіонального офісу МОП
для країн Європи та Центральної Азії Валері
Шмітт. 

«Соціальний захист – це також економічна
необхідність, – сказала Валері Шмітт. –  Він
підтримує економічний розвиток та скорочує
бідність, дає змогу жінкам та чоловікам викори-
стовувати  свої можливості. Соціальний захист
сприяє доступу до медичних послуг, освіти та
харчування, тому є важливим фактором про-
дуктивності робочої сили. У ситуації криз і шо-
ків він також є важливим стабілізуючим 

елементом. Врешті, соціальний захист сприяє
соціальному миру – скорочує несправедливість
і створює зв'язки між людьми. Важливо, що со-
ціальний захист також має людське обличчя.
Він дозволяє вплинути на життя людини, на-
приклад, дає можливість хворим виживати, а
вразливим людям долати ті проблеми, з якими
вони стикаються в житті. Саме тому соціальний
захист – у центрі роботи МОП з часу її створен-
ня у 1919 році».

Валері Шмітт відзначила, що наші діти та
онуки будуть вдячними за ратифікацію Конвен-
ції №102 і заходи щодо приведення системи со-
ціального захисту в Україні до міжнародних
стандартів. Вона також запевнила, що МОП
підтримає усі зусилля України у цій сфері. Соці-
альний захист – це також один з основних пріо-
ритетів і 17 цілей, які необхідно досягти в кон-
тексті реалізації Програми дій сталого розвит-
ку до 2030 року Організації Об’єднаних Націй.
Координатор системи ООН в Україні Ніл Уокер

відмітив, що Конвенція №102 – один з найваж-
ливіших документів у світі у сфері соціального
захисту.  Він розповів, що його організація на-
дає підтримку уряду України у розробці страте-
гій щодо реформування соціальної системи, зо-
крема й пенсійної політики, страхування проти
безробіття, а також  – відповідних поправок до
українського законодавства.

У свою чергу Національний координатор
МОП в Україні Сергій Савчук  нагадав, що наша
країна розпочала свій шлях до ратифікації Кон-
венції №102 ще у 2006 році.

«Кілька разів ми зупинялися на етапі підго-
товки аналізу щодо стану системи соціального
забезпечення, – зазначив він. – І ось цього разу
ми найбільше просунулися на своєму шляху».

Незалежні профспілки вітають довгоочіку-
ване завершення десятирічного процесу рати-
фікації Конвенції №102. Водночас застерігають:
важливо ще й дотримуватися міжнародних
норм та стандартів на практиці.

Дотримуватися міжнародних норм і стандартів
ЕРХОВНА РАДА таки ратифікувала Конвенцію МОП №102 про міні-
мальні норми соціального забезпечення. За кілька днів до цього від-
бувся круглий стіл «Зміцнення системи соціального забезпечення

України шляхом ратифікації Конвенції Міжнародної організації праці 
№ 102».  Захід був організований парламентським Комітетом з питань
соціальної політики, зайнятості та пенсійного забезпечення та Міжна-
родною організацією праці. У роботі круглого столу взяли участь і пред-
ставники Конфедерації вільних профспілок України.

В

Нужно повышать
на величину инфляции

С

�

Скорую помощь хотят
дореформировать «до ручки»

ЕОБДУМАННОЕ реформирование украинской служ-
бы скорой помощи по американо-канадскому образ-
цу может обернуться увеличением смертности среди

пациентов и полным разрушением службы скорой помо-
щи. В этом убеждены запорожские медики скорой помо-
щи, которые намерены отстаивать свои права, протестуя
против запланированной псевдореформы. Об этом рас-
сказал глава Независимого профсоюза работников ско-
рой медпомощи Запорожья Анатолий СИДОРЕНКО.

Н
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Для боротьби з корупцією
створено департамент

СТРУКТУРІ ПАТ «Укрзалізни-
ця» рішенням правління ство-
рено відокремлений підроз-

діл – Комплаенс офіс, підлеглий
безпосередньо правлінню. Де-
партамент відповідатиме за бо-
ротьбу з корупцією, прозорість
роботи та подальше реформу-
вання підприємства. Для налагод-
ження роботи  цього офісу вже
запросили міжнародного експер-
та Карстена Манке. 

Голова Вільної профспілки залізничників
України  Володимир КОЗЕЛЬСЬКИЙ проко-
ментував цю подію.  Він зазначив, що неза-
лежні профспілки сподіваються, що діяльність
новоствореного підрозділу буде ефективною.
Профлідер нагадав: ВПЗУ має свій антико-
рупційний комітет, який відкритий до співпра-
ці.  Профспілківці вже  неодноразово зверта-
лися до представників ПАТ «Укрзалізниця»
щодо питань боротьби  з корупцією, але, на
жаль, це не завжди приносило позитивний ре-
зультат.

«В «Укрзалізниці», ще до того, як вона ста-
ла ПАТ, був відділ по боротьбі з корупцією,  –
розповідає Володимир Козельський. – Правда,
особливих результатів його роботи видно не бу-
ло. Тому одразу після Євромайдану в осеред-
ках ВПЗУ на залізницях були створені  регіо-
нальні комітети по боротьбі з корупцією. Особ-
ливо активно він діяв на Львівській залізниці.
Там його головою був Володимир Сосницький.
Разом з колегами вони виявляли порушення та
зловживання посадових осіб і повідомляли про
них до місцевих органів прокуратури, СБУ,
МВС. При безпосередній участі профспілківців
ВПЗУ за виявлені корупційні діяння було звіль-

нено начальника Південно-Західної залізниці
Олексія Кривопішина. Тоді членам нашої проф-
спілки довелося боротися і зі своїми колегами з
інших профспілок, проводити роз’яснювальну
роботу у колективі, наводити незаперечні аргу-
менти, щоб таки позбутися керівника-корупціо-
нера. У червні 2015-го на раді голів ми виріши-
ли створити комітет люстрації і протидії коруп-
ції Вільної профспілки залізничників України, до
якого увійшли представники всіх регіональних
комітетів. Очолив комітет Валерій Вікторович
Петровський. Ця структура у ВПЗУ має влас-
ний бланк і працює досить активно. Про ви-
явлені порушення з боку керівників територі-
альних філій, виробничих підрозділів, вокзалів,
станцій та використання ними свого службово-
го становища комітет повідомляє у правоохо-
ронні органи, Генпрокуратуру, а за потреби
звертається і в суди та інші державні структури.
Готові ми співпрацювати й з Департаментом, як-
що той і справді візьметься за боротьбу з ко-
рупцією у ПАТ «Укрзалізниця».    

�

Як зупинити знищення тролейбусів у Кривому Розі

Вийшов я на роботу 3 бере-
зня ц.р. у першу зміну. Але виявило-
ся, що працювати ні на чому. Нічого 
не залишилося, як згодитися на
оплату 2/3 тарифної ставки з 5.15 до
15.13, передбаченої у таких випад-
ках. Бо того дня на обслуговування
чотирьох маршрутів виїхало всього
сім(!) тролейбусів. Решта залиши-
лась у депо: №030 та №655 – з пе-
реламаними ресорами, №667 – тиж-
день очікував компресора, №573 та
№023 – декілька місяців служили
«донорами», а №026 – ремонту-
ється не один рік поспіль. 

Та й ті сім тролейбусів, котрі пра-
цюють, мають несправності, з якими
взагалі заборонено виїжджати на лі-
нію, а не те що перевозити пасажи-
рів. Тому через годину після виїзду
через поломку до депо повернувся
№572, а №647 зупинився на лінії.

І таке трапляється досить часто.
Бо міська влада Кривого Рогу в осо-
бі мера Ю. Вілкула та його поплічни-
ка директора КП «Міський тролей-
бус» О. Приходька довели електро-
транспорт до того, що користувати-
ся ним стало небезпечно. 

Наведу кілька випадків, які тра-
пилися з тролейбусами. Працював я
на машині №572, і у неї на маршру-
ті відмовили гальма – відпала тяга
лівого колеса, іржа з’їла гвіздок,
який виконував роль шплінта. На пе-
редніх колесах – велика щілина між

гальмівним барабаном і накладка-
ми, на задньому правому – гальмів-
ний барабан не круглий, що й не
дивно, бо тролейбусу – 20 років і він
за цей час жодного разу не прохо-
див ні ТО-2, ні капітального, ні навіть
середнього ремонту!

Другий випадок був із тролейбу-
сом №669. Під час повороту у нього
переламалася навпіл балка, на яку
кріпляться передні колеса. Трапля-
лося й  таке, що тролейбус ставав
некерованим і зупинявся лише об
бордюр, чи якусь іншу опору. Було
також, що у нього виривало кардан.

Майже у всіх тролейбусах електро-
струм пробиває на корпус, у бага-
тьох – не працюють повороти, деякі
їздять боком через перекоси, існує
й чимало інших проблем.

Наведені випадки поломок тро-
лейбусів під час руху не призвели до
трагічних наслідків лише тому, що
всі вони трапилися на невеликій
швидкості.

У більшості міст України тролей-
бусні парки оновлюються. А у нас за
весь час, що містом керує Юрій Віл-
кул, не придбано жодного нового
тролейбуса. Почали робити капі-
тальні ремонти тих, що вже давно
відслужили строк експлуатації. Але
це не покращує технічного стану
тролейбусів, бо на запчастини йде

лише 10% коштів. То ж результатом
таких «капремонтів» став лише
оновлений дизайн, а простіше – по-
фарбування всередині та ззовні.

Зате міська влада не пошкоду-
вала коштів на GPRS систему, яка
передає на електронні табло, коли
прибуде той чи інший тролейбус. Те-
пер у нас на зупинках є табло, у дис-
петчерів – комп’ютери, а тролейбуси
дуже часто неспроможні відпрацю-
вати зміну без того, щоб не з’їхати з
лінії через поломку, або взагалі сто-
ять несправними під парканом у де-
по, наче пам’ятники безгосподарно-
сті й головотяпству керівників міста
й підприємства. 

Все це відбувається через фак-
тично нульове забезпечення запча-

стинами та матеріалами. У депо ча-
сто немає навіть ізоляційної стрічки,
а технічне обслуговування нерідко
здійснюється «візуально», бо усува-
ти неполадки все одно нічим.

Перед виборами міського голо-
ви Юрій Вілкул закупив шість авто-
бусів, які вже були у використанні, а
наш директор поставив їх на баланс
тролейбусного депо, щоб мати мож-
ливість у подальшому знищувати
екологічний транспорт. У планах
Юрія Вілкула знову стати  мером і
закупити ще 20-30 нових, чи то пак
«поношених», автобусів, а в подаль-
шому довести їх кількість до 100, а
тролейбусів – жодного. Думаю, всім
у Кривому Розі зрозуміло, що пан
Вілкул прагне знищити екологічний
транспорт у й так загазованому про-
мисловому місті.

Настав вирішальний час, набли-
жаються позачергові  вибори місь-
кого голови, і криворіжці мають
шанс змінити владу. Тільки обравши
міським головою іншу людину, а не
Юрія Вілкула, можна сподіватися на
кращий електротранспорт та все ін-
ше. А якщо мешканці міста прода-
дуться за 500 грн., які роздає пан
Вілкул, і знову оберуть його головою
Кривого Рогу, то невдовзі про тро-
лейбуси матимуть змогу лише 
згадувати.

Віктор САВЧУК,
голова ППО ВПЗУ 

КП «Міський тролейбус» 
м. Кривий Ріг,

водій тролейбуса з 1994 р.
Фото автора

Как раз несовершенством
последнего автор недавнего
документа народный депутат
Андрей Журжий и поясняет
свою заинтересованность про-
блемой детекторов лжи.

«В законопроекте №4094
не урегулированы некоторые
аспекты проведения психофи-
зиологических опросов. А
принятие законов «О нацио-
нальной полиции» и «О Госу-
дарственном бюро расследо-
вания» и начатые в Украине
процессы евроинтеграции
подняли вопрос необходимо-
сти законодательного закреп-
ления и урегулирования про-
цесса использования полигра-
фов», — говорится в поясни-
тельной записке.

Ссылаясь на Американ-
скую ассоциацию полиграфо-
логов, Андрей Журжий утвер-
ждает, что точность информа-
ции, полученной на детекторе
лжи, составляет порядка 90-
96%. И это делает полиграфы
популярными не только среди
правоохранителей всего мира,

но и среди частных и госу-
дарственных структур. Ими
пользуются, в частности, об-
щественные защитники, адво-
каты, коммерческие компании
(в том числе, при приеме со-
искателей на работу). 

Больше всего любят про-
верять людей на правдивость
в США, Мексике, Японии, а из
наших ближайших соседей —
в Литве, России, Хорватии и
Сербии. С недавних пор поли-
графы все активнее исполь-
зуются и в Украине.

По данным автора законо-
проекта, на сегодня их приме-
няет полиция, органы Госу-
дарственной фискальной
службы, Минобороны, и, что
самое интересное, — субъ-
екты хозяйствования при
приеме на работу и для полу-
чения информации личного
характера.

С 2015 г. Минюст издал
приказ, согласно которому по-
лученные на полиграфе дан-
ные приобрели статус офици-
альной информации для уго-
ловных, гражданских, админи-
стративных, хозяйственных
дел. Но до конца использова-
ние полиграфа так и не урегу-
лировано. К примеру, нет чет-
ких требований к подготовке
специалистов, которые могут
проводить опросы, к порядку
самих проверок, перечню обя-
занностей полиграфологов и
их ответственности.

Без детектора лжи не обойтись?
КРАИНСКИЕ власти готовят обществен-
ность и рядовых граждан к тому, что про-
верки на детекторе лжи скоро войдут в

массовую практику. Недавно в парламенте был
зарегистрирован законопроект 4094-1 «О по-
лиграфической деятельности». И это уже не
первый документ на эту тему. В середине фев-
раля в ВР появился законопроект №4094 
«О защите лиц, которые проходят опрос на 
полиграфе».

УУ

А ПРИКЛАДІ однієї своєї робочої зміни розповім 
про жахливий стан тролейбусів у депо №1 м. Кривого
Рогу.Н
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Напомним, решение о проведении седь-
мой волны частичной мобилизации было
принято еще в конце января. При этом, в
Минобороны учли неудачный опыт шестого
этапа, который из-за большого количества
«уклонистов» был выполнен всего наполо-
вину, и сразу сделали ставку на контрактни-
ков. Их планировалось призвать до 20 тыс.,
мотивировав социальным пакетом и повы-
шенным денежным содержанием. Осталь-
ная же часть – приблизительно 20-25 тыс.
человек  – подлежала бы призыву. Седьмую
волну частичной мобилизации планирова-
лось начать в конце февраля – начале мар-
та. Тем не менее, Минобороны и Генштаб до
сих пор занимаются привлечением конт-
рактников в ряды Вооруженных сил. В конце
февраля министр обороны Степан Полторак
не исключил, что армии понадобится не бо-
лее 10-12 тыс. мобилизованных, а еще рань-
ше начальник Генштаба Виктор Муженко
спрогнозировал, что демобилизация воен-
нослужащих, призванных в рамках четвер-
той волны, состоится в конце марта – нача-
ле апреля.

По информации представителя Минобо-
роны, сейчас удалось привлечь на службу
около 9 тыс. контрактников. «Не исключаю,
что к концу марта их будет 10 тысяч, потому
что на рассмотрении сейчас находятся до-
кументы еще приблизительно 500 человек»,
– сообщил собеседник. По его словам, в та-
кой ситуации возникает вопрос, где набрать
еще 30 тыс. человек, однако в Минобороны
не исключают, что военно-политическая об-

становка не потребует такого количества
мобилизованных и говорят о численности в
15-20 тыс. призывников.

При этом далеко не все мобилизован-
ные будут направлены в зону АТО. «Нужно
поддерживать жизнедеятельность воинских
частей, которые находятся в других районах
страны», – пояснили в Минобороны. А вот
контрактников набирают именно для служ-
бы на Донбассе, поэтому военные обра-
щают самое пристальное внимание на их
подготовку. «Нам нужны профессионалы,
чтобы из них сразу можно было собрать
подразделение и отправить в бой. Особым
спросом пользуются представители боевых
профессий – десантники, мотострелки, ме-
ханики-водители, артиллеристы», – пояснил
источник в военном ведомстве. По его сло-
вам, ведется также работа с бойцами из чет-
вертой волны, чтобы заключить с ними до-
полнительные контракты на продолжение
службы: «Многие из них еще колеблются, но
многие не против остаться, увидев сколько
они получали до Нового года и сколько по-
лучают теперь». Напомним, денежное со-
держание военнослужащих-контрактников в
2016 году повышено, в среднем, почти втрое
и составляет минимум 7 тыс. грн.

На изучение эффективности программы
привлечения контрактников уйдет прибли-
зительно три недели. По этой причине при-
зыв военнообязанных в рамках седьмой
волны частичной мобилизации может на-
чаться приблизительно в середине апреля,
считает источник в Минобороны.

– Система зв’язку, яка зараз пра-
цює в зоні АТО та у Збройних силах за-
галом, значно перевершує ту, яка була
до початку проведення антитерори-
стичної операції, – говорить начальник
організаційно-планового управління Го-
ловного управління зв’язку та інформа-
ційних систем ЗС України полковник
Герман Качан. – На кожному ротному
опорному пункті є супутникові станції,
підрозділи забезпечені цифровими
станціями транкового зв’язку типу Mo-
torola. Якщо 2014 року в нас була вели-
ка проблема із забезпеченням підроз-
ділів, які ведуть бойові дії, сучасними
засобами зв’язку і багато в чому тоді
нам допомагали волонтери, то вже
2015-го нам вдалося її вирішити. Етап
«дати щось» давно минув, зараз ми на
етапі «дати найкраще». За два роки ми
досягли справжнього прориву в роз-
витку систем військового зв’язку. Ба-
гатьом країнам, щоб пройти такий

шлях, знадобилося 5–10 років. Нагаль-
на потреба тактичної ланки практично
задоволена. Сьогодні ми розпочали за-
безпечення сучасними засобами зв’яз-
ку частин, які розташовані в пунктах по-
стійної дислокації за межами зони АТО.
Переобладнуємо під «цифру» команд-
но-штабні машини. 

Під час виконання завдань у зоні
АТО, крім обладнання Motorola, не-
одноразово зустрічав у військових під-
розділах радіостанції Falcon ІІІ, вироб-
ництва американської корпорації Har-
ris. При цьому на мої запитання щодо
вражень від радіостанції, зв’язківці від-
повідали досить буденно: «Хороша
станція, ми вже до неї звикли». Якщо
врахувати, що йшлося про найсучасні-
шу радіостанцію третього покоління,
яка тільки тепер з’являється в арміях
країн НАТО, буденність відповідей
зв’язківців обнадіює!

– Те, що було в 2014-му і є нині, го-

ді й порівнювати, – говорить начальник
польового вузла зв’язку легендарної
93-ї бригади майор Сергій Карман. –
Коли наша бригада зайшла в зону АТО,
на озброєнні підрозділів були застарілі
радіостанції Р-159, у бронемашинах –
ще давніші Р-123. Через те й часто до-
водилося керувати підрозділами по мо-
більних телефонах. Єдине, що було з
сучасного обладнання – це станція су-
путникового зв’язку на командному
пункті бригади. Зв’язок із блокпостами
організовували по польовому кабелю,
який прокладали до найближчих вузлів
«Укртелекому». А там відстань – 6–8 кі-
лометрів, кілька мінометних обстрілів –
і кабель пошкоджено. Доводилося
зв’язківцям мотатися по блокпостах і,
нерідко під обстрілами, відновлювати
зв’язок. Згодом нам доставили баталь-
йонний комплект транкових станцій
Motorola. Це був прорив! Ось тоді ми й
почали розгортати нову систему і на хо-
ду навчатися. Допомагали освоювати
«цифру» деякі мобілізовані бійці, які ма-
ли навички роботи із сучасним облад-
нанням.

– Уже коли 93-тя бригада передис-
локувалась у Піски, ми повністю 
були на «цифрі», тоді використання мо-
більних телефонів виключалося, – про-
довжує Сергій. – Коли почалися що-
денні обстріли й бойові зіткнення, щоб

уникнути перехоплення інформації бо-
йовиками, регулярно змінювали ключі
шифру, а якщо знали, що десь втраче-
но таку станцію або невідомо, де вона
зараз перебуває, то негайно змінюва-
лися ключі. Потім бойовики почали по-
лювати за нашими антенами. Бо вони,
як правило, вказували на командні
пункти, тож обстрілювали їх регулярно.
Тому антени намагалися розгортати
максимально приховано. А ще вдалися
до хитрощів. Аби відволікти увагу бо-
йовиків від справді діючих пунктів
управління, брали супутникову «таріл-
ку» і встановлювали на фальшивій по-

зиції. Незабаром ворог обов’язково на-
кривав цей «пункт управління»!

– Але, якщо відверто говорити, яке
ставлення до зв’язківців було 10-20 ро-
ків тому, таке й залишилось. І навіть
війна тут мало що змінила. Піхотинцям,
танкістам – шана, артилеристам – под-
війна шана, а зв’язківців традиційно
згадують, тільки коли зв’язок відсутній.
От і виходить, як у тій приказці: якщо не
згадали – отже, похвалили. Головне,
що ситуацій із відсутністю зв’язку ста-
ло менше, – говорить Сергій.

Роман ТУРОВЕЦЬ

ЦЕНТРАЛЬНОМУ
будинку офіцерів
Збройних сил від-

булася презентація ви-
ставки під назвою
«Портрет солдата». На
ній фотограф, столич-
ний журналіст Вікторія
Ясинська представила
39 світлин захисників
України. Коли дивишся
на їхні зображення, ми-
моволі думаєш: війна
кращих людей робить
ще кращими. Усі вони
— справжні чоловіки,
сильні духом та мужні
за характером і просто
красиві люди.

Протягом останнього року
автор світлин записувала історії
війни від її учасників. Поєднав-
ши портрети з рядками свідчень
бійців, вона змогла відтворити
не лише їхню зовнішність, а й
психологічний портрет. Різні за
статусом, цивільними спеці-
альностями герої мали єдиний
мотив для участі у війні: захист
рідної землі, своїх родин, май-
бутнього України. Саме про це
йдеться у розповідях бійців під
портретами.

Наведу деякі з висловів вій-
ськовослужбовців, що містяться
біля світлин. Ось сказане В’яче-
славом Зайцевим із Запоріжжя:
«Одного дня сепаратисти на-
крили шаленим вогнем наші
окопи. Загинув мій кращий то-
вариш. Коли він був уже мерт-
вий, ожила його «мобілка». По-
дивився на неї, а це телефону-
вала його мама. Подумав: «Я
живий, а як бути матері, яка
втратила сина…»

Розповіді зображених на

портретах героїв беруть за ду-
шу своєю щирістю, патріотиз-
мом, вірою в ту справедливу
справу, яку вони робили на вій-
ні. Приклад того – слова кияни-
на Романа Осовика: «На День
незалежності України против-
ник накрив нашу позицію во-
гнем з танків і САУ. А ми з хлоп-
цями співали Державний гімн
України. Чому заспівали? Не
можу відповісти. Ми співали
гімн як символ справедливості
нашої справи…» Заради дітей,
рідних воював і Анатолій Сви-
рид із Сумської області, який
сказав: «Я вижив на війні. Мене
врятував від смерті мій оберіг —
бронежилет, на якому син напи-
сав: «Тату! Повертайся живим!
Я тебе люблю!»

Багатьох героїв солдат -
ських портретів скалічила клята
війна. Але з них дивляться такі
життєрадісні обличчя, що мимо-
волі сповнюєшся вірою в те, що
вони подолають всі труднощі та
будуть корисними родині, лю-
дям. Так, у руках Івана Куш-

нарьова вибухнула граната, бо
він не міг її відкинути убік — по-
руч були бойові друзі. Зазнав-
ши важкого каліцтва, Іван напи-
сав під своїм портретом: «Я ві-
рю, що у мене буде багато дітей
— не менше семи і будинок на
березі Дніпра!»

На презентацію виставки
прибули герої світлин і сфото-
графувалися біля них на
пам’ять. Фотоекспозиція у Цент-
ральному будинку офіцерів пра-
цюватиме до 18 квітня, а потім
мандруватиме регіонами Украї-
ни. Побачать портрети солдатів
і в тих населених пунктах, звід-
ки вони відбули на війну.

Поцікавився враженнями
від цього заходу. Ось що сказа-
ла одна з відвідувачок вистав-
ки: «Коли я побачила портрети
цих героїв, прочитала їхні дум-
ки, навіяні війною, ще раз пере-
коналася в тому, що ніхто і ніко-
ли не переможе нашу армію, та-
ких захисників!»

Володимир ЧЕКАЛІН

КАДРОВЫХ органах Министерства обороны сообщили но-
вые подробности седьмой волны частичной мобилизации. Ре-
шение о ее проведении будет приниматься в апреле, исходя

из численности контрактников, которых к тому времени удастся
привлечь на службу. По прогнозам Минобороны, к началу апреля
эта численность составит приблизительно 10 тыс. человек, а зна-
чит, мобилизации будут подлежать еще около 30 тыс. военнообя-
занных. Все они должны будут заменить около 40 тыс. человек,
призванных в рамках четвертой волны мобилизации, которая про-
шла в январе-апреле прошлого года. В военном ведомстве, впро-
чем, не исключают, что обстановка на фронте не потребует тако-
го количества мобилизованных.

ВУ
Сильні духом та мужні за характером

ИНУЛОГО тижня в київському Військовому інституті
телекомунікацій та інформатизації відбулися збори
з начальниками польових вузлів зв’язку, більшість з

яких виконують завдання в зоні АТО. Вони міцно тиснули
один одному руки, зазначаючи, що з деякими з колег по-
бачилися вперше, хоча по телефону чули сусідів по
флангах сотні разів. Під час зборів офіцери частин і під-
розділів зв’язку ділилися власним досвідом виконання
бойових завдань антитерористичної операції.

М
За два роки досягли справжнього прориву

Сроки и объемы седьмой волны
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ОВЕН (21 марта – 20 апреля) 
Будете максимально загружены работой. Поста-
райтесь не упустить внешнюю информацию и ис-
пользовать ее по назначению! Не стоит проявлять

излишней эмоциональности в общении с окружающими. Сейчас
нелегко осваивать новые знания, особенно иностранные языки.
Постарайтесь!

ТЕЛЕЦ (21 апреля – 20 мая)
Для выполнения важных производственных задач
придется применить все свои способности. Рассе-
янность, невнимательность и необдуманность 

поступков может в значительной степени отразиться не только 
на взаимоотношениях с окружающими, но и на вашем деловом ав-
торитете. 

БЛИЗНЕЦЫ (21 мая – 21 июня)
Возможен урон в финансовых делах. Но подключив
инициативу со смекалкой, удастся легко восполнить и
даже превзойти намеченный бюджет. Для того чтобы

осуществить задуманное, необходимо найти единомышленников и все-
лить в них уверенность успешного исхода общего дела. 

РАК (22 июня – 22 июля)
Почувствуете долгожданную свободу в мыслях и
действиях: вами будут руководить самые сильные
качества темперамента, которые не позволят

остановиться на полпути. А вот коммуникабельность будет нахо-
диться в состоянии анабиоза, из-за чего некоторые выгодные
связи могут оборваться.

ЛЕВ (23 июля – 23 августа)
Предстоят кардинальные перемены в профессио-
нальной сфере. Ваша работоспособность будет
зашкаливать за все допустимые нормы, что лег-

ко приведет к деловому успеху и позволит построить карьеру
буквально в считанные дни. Звезды советуют заняться изуче-
нием иностранных языков.

ДЕВА (24 августа – 22 сентября)
Вам будет сопутствовать профессиональный ус-
пех, однако не все обстоятельства, к сожалению,
сложатся желаемым образом. Горизонты направ-

лений в деловой жизни расширятся, но по какому пути пойти,
вам придется решать на основании подсказок собственной ин-
туиции. 

ВЕСЫ (23 сентября – 23 октября)
Будете трудиться не покладая рук, причем не все-
гда усилия увенчаются успехом. Не помешает от-
шельничество, поскольку для успешной реализа-

ции намеченных планов просто необходима разработка новой
стратегии и составление пошаговой инструкции своих дальней-
ших действий.

СКОРПИОН (24 октября – 22 ноября)
Неделя пройдет в интенсивном ритме. Энтузиазм
поможет преодолеть все препятствия, а высокая
работоспособность позволит взять на себя до-

полнительный объем работы и успешно с ним справиться. Трудно-
сти могут поджидать на курсах повышения квалификации или 
семинарах.

СТРЕЛЕЦ (23 ноября – 21 декабря)
Не придется слишком сильно утруждать себя ра-
ботой и, как ни странно, при этом удастся до-
биться хороших результатов. Сумеете наладить
перспективные связи даже с зарубежными парт-

нерами. Вами будет восхищаться руководство, а коллеги охотно
возьмутся во всем помогать. 

КОЗЕРОГ (22 декабря – 20 января) 
Проявите себя отличным исполнителем. Ясность
ума позволит тщательно спланировать свои даль-
нейшие действия и не ошибиться в выборе. Ре-

шения будут правильными, однако торопиться с их реализацией
точно не следует. Лучше взять небольшой отпуск и набраться сил
для новых свершений. 

ВОДОЛЕЙ (21 января – 19 февраля) 
Вам будут удаваться любые начинания, включая от-
крытие собственного бизнеса и расширение сфер
влияния. В любой момент сможете почувствовать
поддержку не только самых близких людей, но и

коллег. Удастся также наладить перспективные контакты с влия-
тельными людьми. 

РЫБЫ (20 февраля – 20 марта)
Начало нового благоприятного периода. Бу-
дете обладать высокой проницательностью и от-
личной работоспособностью. За особую стара-

тельность получите вознаграждение хорошей премией, новой
перспективной должностью или даже перераспределением в
другой регион. 

4-10 апреля

ЭТОТ период закладываются длитель-
ные и перспективные отношения в
любви, дружбе и деловой сфере. При-

обретение полезной информации прине-
сет  плоды и позволит продвинуться впе-
ред по служебной лестнице, а также при-
влечет интересных людей в устоявшееся
окружение.
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ПО ГОРИЗОНТАЛИ: 1. Образец. 4. Любитель попадать во
щи. 5. Атрибут доброго Робина. 7. Речной отшельник. 
9. Выбитый мяч. 10. Рисунок.
ПО ВЕРТИКАЛИ: 2. Перо для щеголя. 3. На фото. 6. Воп-
росник. 8. Превосходство над всеми остальными.

ОТВЕТЫ 
на кроссворды №10 и №11

Як вступити до профспілки   
Приєднатися до КВПУ дуже

просто. Для того, щоб стати
членом КВПУ і мати змогу за-
хистити свої права, варто лише
написати заяву до первинної
організації галузевої профспіл-
ки, що входить до КВПУ. 

Якщо на вашому підпри-
ємстві, в організації чи уста-
нові такої немає, ви можете її
створити. 

Докладніша інформація на 
сайті – http://www.kvpu.org.ua.

Тел.: (044)287–33–38, 
(044) 284–33–05. 

Тел./факс: (044) 287–72–83.

Обычно собирать березо-
вый сок начинают в середине
или в конце марта, когда тает
снег и набухают почки. А за-
канчивают примерно в сере-
дине апреля, когда распус-
каются листья. 

Польза этого сока огром-
на, причем применяют его не
только как напиток, но и как
косметическое средство. «Бе-
резовые слезы» содержат же-
лезо, калий, кальций, глюкозу,
фруктозу, фитонциды, органи-
ческие кислоты и дубильные
вещества. Этот сок рекоме -
ндуют употреблять для рас-
щепления камней в мочевом
пузыре и почках, как мочегон-
ное средство, при язвенной
болезни, заболеваниях печени
и желчного пузыря, понижен-
ной кислотности, радикулите,
ревматизме, артрите, бронхи-
те, туберкулезе и головной бо-
ли. Он также хорошо чистит
кровь, ускоряет обменные
процессы, повышает иммуни-
тет и оказывает противоопухо-
левое действие.

Березовый сок имеет
слегка сладковатый вкус и
прекрасно утоляет жажду. А
еще в нем очень много микро-
элементов, которые легко

усваиваются организмом че-
ловека. Это кальций, магний,
калий и железо. В составе
прозрачного напитка есть так-
же фитонциды, антиоксиданты
и витамины. После зимы такой
богатый состав «березовых
слез» является отличным при-
родным стимулятором для им-
мунной системы.

Сок полезен детворе, так
как он – отличный источник
витаминов. А витамин С и
группы В просто необходимы
истощенному холодами дет-
скому организму именно вес-
ной. Также этот напиток, за
счет магния, обладает хоро-
шим успокаивающим эффек-
том, и особенно полезен ги-
перактивным малышам. Же-
лезо поможет поднять уровень
гемоглобина (весной у детей
обычно отмечается его сниже-
ние), а кальций способствует
лучшему росту и укреплению
костей.

Необходим березовый сок
и будущим мамам. Тем из них,
кто страдает от отеков и судо-
рог ног, калий, который содер-
жится в напитке, поможет
укрепить сосуды и вывести со-
ли из клеток тканей. А магний
не только успокоит нервную

систему, но и поможет спра-
виться с судорогами в ногах и
болью в пояснице.

У некоторых женщин на
последних сроках беременно-
сти появляются изжога, зуд и
поздний токсикоз. Облегчить
эти неприятности тоже помо-
жет березовый сок. А все бла-
годаря тому, что в его составе
есть ксилит, обладающий жел-
чегонным эффектом.  Кстати,
утреннюю тошноту, рвоту и го-
ловокружение в первом три-
местре беременности, кото-
рые часто называют симпто-
мами токсикоза, тоже можно
снять с помощью регулярного
употребления березового сока
(3 стакана в день).

Антиоксиданты, которые
содержатся в соке, помогают
отрегулировать артериальное
давление – снизить высокое и
нормализовать низкое.

Доза целебного напитка –
3 стакана в день. Пить его сле-
дует за полчаса до еды. Хра-
нить собранный сок можно в
холодильнике, но не больше
двух суток. Чтобы сохранить
напиток подольше, из него го-

товят квас. Вот один из рецеп-
тов: 10 л березового сока, сок
4 лимонов (или апельсинов),
50 г дрожжей, 30 г сахара или
меда, изюм (из расчета 3-4
ягодки на 1 л). Все ингредиен-
ты смешать и разлить по бу-
тылкам или банкам, поставить
в прохладное темное место.
Квас будет готов уже через не-
делю, но хранить его можно не
менее полугода.

Березовый сок – хорошее
средство от экземы, акне и су-
хости. Им, как лосьоном, по-
лезно протирать лицо и другие
проблемные участки кожи. А
еще соком можно мыть воло-
сы. Он помогает от перхоти,
придает блеск и мягкость во-
лосам, усиливает их рост.

Как и в любого продукта
или лекарственного средства,
у березового сока есть и свои
противопоказания. Это – ал-
лергия на пыльцу березы,
желчнокаменная болезнь
(желчегонный эффект березо-
вого сока может спровоциро-
вать движение камней в желч-
ном пузыре) и сахарный диа-
бет (в соке много глюкозы).

АК ТОЛЬКО температура воздуха становит-
ся выше 5 градусов, березы начинают «пла-
кать»: выделяют сок. Можно этот процесс

проигнорировать, а можно собрать считающий-
ся издревле полезным напиток и наполнить
свой организм полезными веществами.
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Заложите фундамент

ЧЕНЫЕ из Оксфордского университета по-
пытались рассчитать последствия сокра-
щения употребления мяса для всего чело-

вечества, собрав данные со всего мира. 

Исследователей интересовала не только связь вегетарианства
с факторами риска для здоровья человека, но и воздействие от-
каза от употребления мяса на климат Земли и экономику в целом.

В результате ученые отметили, что скотоводство и про-
изводство пищевых продуктов из мяса являются серьезными ви-
новниками глобального потепления. Деревья вырубаются для
освобождения земли под пастбища, животным скармливают
тонны пищи, наконец, те вырабатывают в больших объемах ме-
тан (парниковый газ).

Исследователи рассмотрели четыре сценария развития со-
бытий (к 2050 году): сохранение статус-кво, снижение потреб-
ления мяса по всему миру, глобальный переход на вегетариан-
скую и веганскую (полный отказ от пищи животного происхож-
дения) диеты.

Согласно моделям ученых, даже второй сценарий позволит
предотвратить до 5,1 миллиона смертей. Если население мира
согласится перейти на веганство, спасенных будет уже 8,1 мил-
лиона. Ограничение потребления мяса снизит также выбросы
парниковых газов, связанных с пищевой промышленностью, на
29%, вегетарианство – на 63%, а глобальное веганство – на 70%.

По мнению исследователей, наибольшую пользу отказ от
мяса принесет развивающимся странам. Ученые, правда, при-
знают, что переход к растительной диете потребует от челове-
чества серьезных усилий, но они того стоят.

У

Вегетарианство
сохраняет жизнь

Здоровье дарит 


